الملخص

تطرق الباحث في رسالته في الباب الأول إلى المقدمة وأهمية البحث والمشكلة التي تمثلت بقلة البحوث المتعلقة بتحليل المستوى العالمي و تضمن هذا الباب على أهداف ومجالات بشرية و مكانية وأيضا زمانية أما في الباب الثاني فتمثل بالدراسات النظرية والتي شملت المهارات الأساسية للكرة الطائرة بشكل عام ومهارة استقبال الإرسال ومهارة الإعداد بشكل خاص ويحتوى هذا الفصل أيضا على الدراسات المشابهة والمتمثلة بتحليل الأنظمة الدفاعية لفرق المقدمة العراقية كما وكان الفصل الثالث متمثلا بمنهج البحث حيث استخدم المنهج الوصفي بأسلوب المسح أما العينة والبالغ عددها (12) فريقا وتم تحليل (32) من أصل (132) مباراة و أجريت التجربة الاستطلاعية و الرئيسية بنفس المنهج و الأسلوب أما مجريات الباب الرابع فقد تم فيها عرض النتائج و تحليلها و مناقشتها و التي من خلالها تم الحصول على الاستناجات الآتية:

- 1. أعلى نسبة لاستخدام أساليب الهجوم كانت للهجوم القصير.
- اقل نسبة الاستخدام أساليب الهجوم كانت للهجوم بطريقة المعد.
- أعلى نسبة الستخدام تشكيلات استقبال الإرسال كانت لتشكيل استقبال الإرسال الثلاثي.
 - 4. لم يحقق تشكيل استقبال الإرسال الخماسي و الأحادي أي نسبة تذكر.
- 5. حقق تشكيل استقبال الإرسال الرباعي اكبر نسبة مساهمة مع الهجوم من الخط الخلفي.
 - 6. حقق تشكيل استقبال الإرسال الثلاثي اكبر نسبة مساهمة مع الهجوم الخاطف.
 - 7. حقق تشكيل استقبال الإرسال الثنائي أعلى نسبة مساهمة مع الهجوم القصير.

قد تم وضع التوصيات التي من شأنها تعزيز مكانة البحث.

من أهم التوصيات ما يأتي:

ضرورة التأكيد على تشكيلات استقبال الإرسال و التي تتلاءم مع المستوى العالي للفرق المنافسة. و أيضا" التدريب على أساليب الهجوم المعتمدة على مبدأ قلة الزمن في أدائها و لجوء المدربين إلى أساليب التحليل الحديثة و زجهم في دورات تطويرية على برامج الإحصاء و التحليل مع وجود مصور خاص للفريق.

Abstract

In the first chapter the researcher is go into the introduction, the research importance and the problem which is representing in less researches deals with the analysis of the global levels. This chapter also contains the goals and the human, place, time zones. In the second chapter the researcher discussed the theoretical studies which contains of the analysis in volleyball and the basic skills of the reception forms, preparing and especially the collective attacking plans, besides the similar studies are discussed which are represented by defending systems analysis to the head Iraqi teams. However in the methodical of the third chapter and its domain procedures, the research sample is represented by the participating teams a number of (12) teams and (32) games have been analyzed from the total sum of (132) games. The exploration experiment and the main experiment

are performed by the researcher and the assistant staff in the same manner and style . however the fourth chapter procedures are showing ,analyzing and discussing the results which through it we have the following conclusions:

- 1. The highest percentage to using the attacking styles is to the short attacking style.
- 2. The lowest percentage to using the attacking styles is the attacking style by the prepared player.
- 3. The highest percentage to using the reception forms is to the triple reception form.
- 4. The quintuple and mono sending reception forms did not achieve any mentioned rate.
- 5. The quadruple sending reception form achieve the highest participant rate with the attacking styles from the back line.
- 6. The triple sending reception form achieve the highest participant rate with the quick attacking styles.